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Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling, af forslag til lov om - 
ændring af lov om hjemmeværnet. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 132) 
findes i tidenden sp. 7709, udvalgets tillægs- 
betænkning i tillæg B. sp. 3203). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges med 140 stemmer mod 11; 1 medlem 
tillcendegav, at han hverken stemte for eller 
imod. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. I 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af jorslag til lov om 
ændring i borgerlig straffelov. (N arkotilca- 
kriminalitet). 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 151) 
findes i tidenden sp. 7865). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Morten Lange: Jeg var desværre ikke i 
stand til at være til stede ved anden behand- 
ling af dette lovforslag. 

Jeg skal ganske kort her ved tredje be- 
handling bemærke, at spørgsmålet om en 
udvidelse af strafferammen på dette område 
er en forholdsvis særpræget sag i dansk lov- 
givning. Den nuværende strafferamme var 
ikke brugt op, om jeg så må sige, og det er 
vel nok også meget tvivlsomt, hvorvidt 
lange fængselsstraffe har nogen virkelig 
væsentlig betydning i sager som disse. Jeg 
ser med skepsis på , denne udvidelse af 
strafferammen, og jeg havde langt hellere 
set, at justitsministéren havde søgt andre 
veje, for jeg skal da beredvilligt indrømme, 
at den gruppe, man her sigter på, er en 
gruppe, som omgås narkotiske midler på 

en sådan måde, at ingen følger dem med 
nogen som helst sympati. 

Men jeg er altså ikke overbevist om, at 
en udvidelse af strafferammen er et korrekt 
og rimeligt middel, og j eg vil derfor stemme 
imod lovforslaget. Jeg skal dog gøre. op- 
mærksom på, at dette uhyre ømtålelige og 
vanskelige spørgsmål naturligvis ikke nød- 
vendigvis bør gå som en lysende streg 
igennem denne folketingssals forskellige 
partiafgrænsninger. Også i min gruppe er 
der forskellige synspunkter med hensyn til, 
hvad der vil være den mest rimeligé frem- 
gangsmåde. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslaget 
vedtoges med 138 stemmer mod 10; 2 med- 
lemmer tilkendegav, at de hverken stemte 
for eller imod. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: : 

Tredje behandling af forslag til lov om , 
ændring af lov om euforiserende stoffer. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 161) 
findes i tidenden sP. 7865). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget - 
vedtoges énstemmigt med 149 stemmer; 2 
medlemmer tilkendegav, at de, hverken 
stemte for eller imod. 

: Formanden: 'Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. ~ 

Der er i udvalgets betænkning over denne 
og den foregående sag gjort indstilling om, 
at udvalget vedbliver at bestå indtil sam- 
lingens slutning. Dersom ingen udtaler sig 
herimod, vil jeg betragte dette forslag som 
vedtaget. (Ophold). Det er vedtaget. 
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Den næste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til lov om 
ændring af lov om teatre. 

(Første behandling af lovforslaget (nr. 264) 
findes i tidenden sp. 7886). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets tekst og spørgsmålet om 
dets overgang til tredje behandling sattes 
til forhandling under ét. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslagets tekst og dets overgang til tredie 
behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til lov om 
ændring af lov om erstatning til besættelses- 
tidens ofre. (Om forskudsbetaling, om for- 
højelse af begravelseshjælp og om kapitaliserede 
erstatninger). 

(Første behandling af lovforslaget (nr. 128) 
findes i tidenden sp. 3667, udvalgets betænk- 
ning i tillæg B. sp. 2871). 

Der var stillet 4 ændringsforslag i betænk- 
ningen. 

Uden for betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer, ændringsfor- 
slagene og spørgsmålet om lovforslagets 
overgang til tredje behandling sattes til 
forhandling under ét. 

Frode Jakobsen: Vi troede i 1945, at vi var 
så rundhåndede; det var det, vi ønskede at 
være. Men vi tog fejl: der var ingen, der den- 
gang kunne bedømme de fulde konsekvenser 
af koncentrationslejrenes gru eller bare af 
det hele tiden at leve på flugt og i angst. Der 
var mange, som hurtigt syntes at blive raske 
igen, men det, som vi har konstateret siden, 
er, at de er blevet gamle før tiden; det, stati- 

stikken viser, er, at de tidligere fanger gen- 
nemsnitlig dør før tiden. Det lovforslag, som 
socialministeren fremsatte, var ikke tilfreds- 
stillende for os, men med de ændringsforslag, 
der foreligger, kan jeg helt tilslutte mig det. 

Efter 15, 20, 25 års forløb er det vanske- 
ligt at påvise årsagssammenhængen mellem 
det, man har gennemgået, og sygdom eller 
død. Det er derfor rimeligt, at vi, modsat 
hvad der ellers altid er skik, vender bevis- 
byrden om: at vi er tilfreds med, at det ikke 
klart kan slås fast, at der ikke eksisterer 
nogen sammenhæng; det føler vi kun som en 
retfærdighedshandling over for dem, der 
kom til at betale dyrest for besættelsestiden. 

Det andet afgørende punkt er enkerne. 
Normalt gives der kun erstatning, hvis 
ægteskabet er indgået, før skaden er sket. 
Her drejer det sig for størstedelens vedkom- 
mende om unge mennesker, som i reglen 
ikke var gift, og skaderne har først vist sig 
efter mange, mange års forløb. Derfor mener 
jeg også, det er en rimelig bestemmelse, der 
siger, at det er tilstrækkeligt med 5 års 
ægteskab. Jeg kan helt ud anbefale de æn- 
dringer, som er foreslået af fangeorganisa- 
tionerne, de erhvervshæmmede osv., og 
takke socialministeren for, at hun har gjort 
dem til sine, og i det hele taget give fuld til- 
slutning til lovforslaget, som det nu fore- 
ligger. 

Haunstrup Clemmensen: Denne sags be- 
handling er et udmærket eksempel på et 
tværpolitisk samarbejde under en god ud- 
valgsformands ledelse og med en positiv 
bistand fra minister og embedsmænd. 

Allerede ved første behandling gav jeg på 
mit partis vegne udtryk for, at vi ud over de 
oprindelig foreslåede ændringer meget gerne 
ville se på andre af de efter vor mening sag- 
ligt velbegrundede ønsker, som repræsen- 
tanter for besættelsestidens ofre gang på 
gang havde fremsat. 

Der er nu i udvalget heldigvis opnået fuld- 
stændig enighed om, at der bør slækkes på 
kravet om årsagsforbindelse mellem konsta- 
terede lidelser og de forhold, hvorunder den 
pågældende levede under besættelsestiden. 
Der er, som allerede den foregående ord- 
fører var inde på, derved i dette ene tilfælde 
i virkeligheden indført en slags omvendt 
bevisbyrde. Vi synes, dette er overordentlig 


